
 

(EXP. 1315782A) 
 
ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 1/2023, DE CARÀCTER ORDINARI DE L’AJUNTAMENT 

PLE CELEBRADA EL VINT-I-SIS DE GENER DE DOS MIL VINT-I-TRES. 
 
Al municipi de Canals, en la casa consistorial, Pl. de la Vila núm. 9, el  vint-i-sis de 

gener de dos mil vint-i-tres, essent les vint hores i trenta-cinc minuts (20:35 hores), es 
reuneixen els que a continuació se citen: 

 
Presideix Dª Mª José Castells Villalta, assistint els regidors/es, D. Miguel Ángel 

Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal 
Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup 
Municipal Canals en Moviment) D. Francisco López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup 
Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª Inés Mª Poveda Mira (del Grup 
Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita) i Javier Pérez 
Molla (regidor no adscrit). 

 
Assiteix, així mateix, incorporant-se a la sessió en el punt 6 de l’ordre del dia, sent les 

20 hores i 42 minuts, el regidor  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista) . 
 

No assisteix  la regidora Dª Isabel Arnau Chover (del Grup Municipal Compromís per 
Canals). 
 

Sent les 21 hores i 28 minuts, per la Presidència s'acorda la interrupció de la sessió per 
a descans, reflexió i reconducció del to de les intervencions. La sessió es reprén sent les 21 
hores i 36 minuts. 

 
Dª Verónica Ferri Fayos s’absenta de la sessió durant el tractament del punt 8 de l’orde 

del dia, sent les 21:45 hores, reincorporant-se en el mateix punt, sent les 21:48 hores.  
 

 Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals. 
 
Així mateix assisteix l’Interventor de l’Ajuntament de Canals D. Vicente Sancho-

Miñana Sanchez, que abandona la sessió, amb el permís de la Presidència, sent les 21:30 
hores, durant el tractament del punt 8 de l’orde del dia. 
 

Havent-se comprovat l’assistència de la Presidenta i del Secretari, així com l’existència 
del quòrum exigit per l’article 90 del Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel que 
s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals 
(d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. President declara oberta la 
sessió. 
 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb el següent,  
 

ORDRE DEL DIA 
 

1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 
 
 1.1 Dació de compte de l’escrit de la Mancomunitat La Costera-Canal, (R.E. núm. 543 
de 19.01.2023), pel qual es comunica la Resolución de la Dirección General de Régimen 
Jurídico Autonómico y Local del Ministerio de Política Territorial per la qual es procedeix a la 
modificació en el Registre d’Entitats Locals de la inscripció de la Mancomunitat La Costera-
Canal, per separació del municipi de Canals. 
 
 1.2  Dació de compte Exp. 1263072R, 3er trimestre 2022, estat d'execució. 
 

1.3 Dació de compte Exp. 1263164W, 2º trimestre 2022, PMP i morositat. 
 
 1.4 Altres assumptes 
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PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 

-Minuta  08/2022, de 29 de setembre de 2022 (Exp. 1100913X) 
-Minuta  09/2022, de 24 d’octubre de 2022 (Exp. 1113801X) 
-Minuta 10/2022, de 24 de novembre de 2022 (Exp. 1201806A) 
-Minuta 11/2022, de 25 de novembre de 2022 (Exp. 1201816P) 

 
 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 

3.1 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA DE SERVEIS PÚBLICS 
MUNICIPALS SOBRE APROVACIÓ DE LA REVISIÓ DE PREUS SOL·LICITADA EN EL 
CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS DE RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS 
SÒLIDS URBANS I NETEJA VIÀRIA DE L'EXERCICI DE 2021. (EXP. 1145664A). 
 
 
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 4.1 PROPOSTA D'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ A LA PRÒRROGA DEL 
CONVENI D'ADHESIÓ AL SISTEMA D'ADQUISICIÓ CENTRALITZADA DE LA CENTRAL DE 
COMPRES DE LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL DE VALÈNCIA (SERVEIS INNOVADORS I 
SOSTENIBLES). EXP. SEDIVAL. 1304685N 
 
  

 5. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
  

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 6. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
 
 7. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 

 
             8. PRECS I PREGUNTES. 
 

 
1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 

 
 1.1 Dació de compte de l’escrit de la Mancomunitat La Costera-Canal, (R.E. núm. 
543 de 19.01.2023), pel qual es comunica la Resolución de la Dirección General de 
Régimen Jurídico Autonómico y Local del Ministerio de Política Territorial per la qual es 
procedeix a la modificació en el Registre d’Entitats Locals de la inscripció de la 
Mancomunitat La Costera-Canal, per separació del municipi de Canals. 
 
 Es dona compte dels següents escrits referenciats.  
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El Ple en queda assabentat. 

 
 1.2  Dació de compte Exp. 1263072R, 3er trimestre 2022, estat d'execució. 
 

Es dona compte de l’expedient 1263072R, 3er trimestre 2022, estat d'execució, del que 
es donà compte a la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió ordinària celebrada el dia 19 de decembre de 2022, Minuta 14/2022, 
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El Ple en queda assabentat. 
 

1.3 Dació de compte Exp. 1263164W, 2º trimestre 2022, PMP i morositat. 
 
Es dona compte de l’expedient 1263164W, 2º trimestre 2022, PMP i morositat, del que 

es donà compte a la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió ordinària celebrada el dia 19 de decembre de 2022, Minuta 14/2022. 

 
El Ple en queda assabentat. 

  
 1.4 Altres assumptes 
 
 No va haver-hi. 
 

PART  RESOLUTIVA 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTA CORRESPONENTS A 
LES SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 
 

2.1. Minuta  08/2022, de 29 de setembre de 2022 (Exp. 1100913X) 
 

 No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 
aprovació de la  Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza 
i Dª Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 

 
 
2.2. Minuta  09/2022, de 24 d’octubre de 2022 (Exp. 1113801X) 
 
No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 

aprovació de la  Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza 
i Dª Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 

 
2.3. Minuta 10/2022, de 24 de novembre de 2022 (Exp. 1201806A) 
 
No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 

aprovació de la  Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
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Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza 
i Dª Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 

 
2.4. Minuta 11/2022, de 25 de novembre de 2022 (Exp. 1201816P) 

 
No produint-se intervencions, la Presidència sotmet a votació sense més tràmits  la 

aprovació de la  Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als 
Srs./Sres. Dª Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos 
i Dª Maria Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri  i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco 
López Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo 
Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza 
i Dª Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF 
i 121.2 de la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat 
Valenciana. 
 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE 
COORDINACIÓ ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT: 
 

3.1 PROPOSTA DE LA REGIDORIA DELEGADA DE SERVEIS PÚBLICS 
MUNICIPALS SOBRE APROVACIÓ DE LA REVISIÓ DE PREUS SOL·LICITADA EN EL 
CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS DE RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS 
SÒLIDS URBANS I NETEJA VIÀRIA DE L'EXERCICI DE 2021. (EXP. 1145664A). 
 
 Es dona compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada 
favorablement per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió ordinària celebrada el dia 12 de gener de 2023, Minuta 1/2023, i que se sotmet a votació 
en el present punt. 
 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
Sr. Alventosa Paz manifesta, bona nit a totes i tots, açò simplement és un procediment 

habitual en els contractes òbviament que tenen la revisió dels preus i en este cas doncs és una 
revisió més, en aquest cas la de l’exercici 2021, vull dir bàsicament no és res més i simplement 
això, una revisió ordinària que en tots els contractes que tenim revisió de preus se pot realitzar 
per la pujada de preus, per l’increment de costos del que siga i se justifica i s’aprova i no hi ha 
cap inconvenient.” 

 
. . . 

 
No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense mes tràmits 

la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  
i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
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Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª 
Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES: 
 
 I.- Mediante acuerdo Plenario, de fecha 4 de octubre de 2011, se acordó adjudicar el 
contrato de gestión de servicios públicos de recogida y transporte de residuos sólidos urbanos 
y limpieza viaria a la UTE Canals (Urbaser S.A. y Reciclados Integrales S.A.), con CIF 
U86297918. 
 
 II.- En fecha 10 de octubre de 2011, se formaliza dicho contrato entre el Ayuntamiento 
de Canals y la UTE Canals, iniciándose el contrato el 3 de febrero de 2012. 
 
 III.- Consta acuerdo de la Junta de Gobierno Local, de 27 de diciembre de 2012, 
aprobando la primera modificación del contrato, que se formalizó el 1 de marzo de 2013. 
 
 IV.- Consta acuerdo de la Junta de Gobierno Local, de 13 de julio de 2017, aprobando 
la segunda modificación del contrato, que se formalizó el 8 de enero de 2018. 
 
 V.- En fecha 8 de noviembre de 2022 (R.E. nº 12111/2022), por la UTE Canals se 
solicita la revisión de precios para el año 2021. 
 
 VII.- En fecha 24 de noviembre de 2022, se emite informe técnico por el Técnico Medio 
de Gestión Medioambiental, en relación con la solicitud de revisión de precios para el año 
2021. 
 
 VIII.- Informe jurídico de 25 de noviembre de 2022 en relación a la revisión de precios 
solicitada en el contrato de gestión de servicios públicos de recogida y transporte de residuos 
urbanos y limpieza viaria del ejercicio 2021. 
 
 IX.- Solicitud de retención de créditos a la Intervención Local, de 28 de noviembre de 
2022. 
 X.- Documento de retención de créditos nº 2022.2.0013308.000 emitido por la 
Intervención Local en fecha 23 de diciembre de 2022, por importe de 15.801,72 euros. 
 
 XI.- Informe-Propuesta de la jefa del servicio de Patrimonio de fecha 28 de diciembre 
de 2022 en relación a la revisión de precios solicitada en el contrato e gestión de servicios de 
recogida y transporte de residuos sólidos urbanos y limpieza viaria del ejercicio de 2021 que 
cuenta con el visto y conforme de la secretaría general. 
 

 XII.- Solicitud del Servicio de Patrimonio a la Intervención Local para la emisión de 
informe de fiscalización del expediente, de 29 de diciembre de 2022. 
 
 XIII.- Informe de fiscalización del expediente por la Intervención local, de 11 de enero 
de 2023, fiscalizando de conformidad el expediente. 
 
FUNDAMENTOS JURIDICOS: 
 
 A.- Respecto al objeto y naturaleza del contrato y régimen jurídico aplicable, debe 
estarse a las siguientes Cláusulas del Pliego de Condiciones Administrativas Particulares 
(PCAP) que rigen el contrato: 
 

• Cláusula 1 del PCAP: 

Secretaria Plenari

Expediente 1315782ANIF: P4608300B

07 Acta Ple M-01-2023 - SEFYCU 3904591

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://canals.sede.dival.es/

Código Seguro de Verificación: M9AA 43PN TTJA HFNV UC4PAJUNTAMENT DE CANALS

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Aj
un

ta
m

en
t d

e 
Ca

na
ls

Jo
sé

 M
ar

ía
 T

RU
LL

 A
HU

IR
02

/0
3/

20
23

 9
:4

3

FIRMADO POR

L'a
lca

ld
es

sa
M

 J
os

é 
 C

AS
TE

LL
S 

VI
LL

AL
TA

02
/0

3/
20

23
 1

1:
15

Pág. 8 de 35

https://canals.sede.dival.es/firma/infocsv.aspx?csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=14875768&csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=14880466&csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P


 

 “El contrato que se establezca tendrá carácter administrativo y la contratación se regirá por lo 
establecido en los documentos de base para la licitación que se relacionan en la cláusula siguiente y, para 
lo no previsto en ellos, serán de aplicación los preceptos relacionados en la ley 30/2007, de 30 de octubre 
de contratos del Sector Público (en adelante LCSP) , Ley 7/1985, de 2 de abril de bases del Régimen 
Local, Decreto de 17 de junio de 1955 Reglamento de servicios de las Corporaciones Locales y demás 
disposiciones legales vigentes, en cada momento, en materia contractual y aplicables a la Administración 
Local.” 
 

• Cláusula 36 del PCAP (régimen jurídico del contrato): 
 
 “Las cuestiones litigiosas surgidas sobre la interpretación, dudas, resolución y efectos de este 
contrato, serán resueltas por el órgano de contratación previa audiencia al interesado, cuyos acuerdos 
pondrán fin a la vía administrativa, siendo inmediatamente ejecutivos y contra los mismos habrá lugar al 
correspondiente recurso contencioso-administrativo conforme a lo dispuesto en la ley reguladora de dicha 
jurisdicción. 

 Para el caso de transacción y arbitraje se estará a lo dispuesto en el Real Decreto Legislativo 
1091/88, de 23 de septiembre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley General Presupuestaria.  

 Los litigios derivados del presente contrato se entenderán siempre sometidos a los tribunales 
competentes con jurisdicción en el lugar en que la Administración contratante tenga su sede.” 

 
 B.- Respecto a la revisión de precios, debe estarse a la previsión existente en el 
artículo 77 de la Ley 30/2007, de 30 de octubre, de Contratos del Sector Público, que 
establece: 
 
 “Artículo 77. Procedencia y límites. 

 1. La revisión de precios en los contratos de las Administraciones Públicas tendrá lugar, en los 
términos establecidos en este Capítulo y salvo que la improcedencia de la revisión se hubiese previsto 
expresamente en los pliegos o pactado en el contrato, cuando éste se hubiese ejecutado, al menos, en el 
20 por ciento de su importe y hubiese transcurrido un año desde su adjudicación. En consecuencia, el 
primer 20 por ciento ejecutado y el primer año de ejecución quedarán excluidos de la revisión. 

 No obstante, en los contratos de gestión de servicios públicos, la revisión de precios podrá tener 
lugar una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado 
el 20 por ciento de la prestación. 
 
 2. La revisión de precios no tendrá lugar en los contratos cuyo pago se concierte mediante el 
sistema de arrendamiento financiero o de arrendamiento con opción a compra, ni en los contratos 
menores. En los restantes contratos, el órgano de contratación, en resolución motivada, podrá excluir la 
procedencia de la revisión de precios. 
  
 3. El pliego de cláusulas administrativas particulares o el contrato deberán detallar, en su caso, la 
fórmula o sistema de revisión aplicable.” 

 
 Aun cuando la Ley 30/2007, de 30 de octubre, de Contratos del Sector Público ha sido 
expresamente derogada, resulta de aplicación en base a lo establecido en la Disposición 
Transitoria Primera del Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de noviembre, por el que se 
aprueba el texto refundido de la Ley de Contratos del Sector Público, y la Disposición 
Transitoria Primera de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. 
 
 C.- Desde el punto de vista procedimental, debe tenerse en consideración la previsión 
existente en el 104.2 del Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre, por el que se aprueba el 
Reglamento general de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas, en el que se 
señala: 

 
 “2. En los restantes contratos, cuando resulte procedente la revisión de precios, se llevará a cabo 
mediante aplicación de los índices o fórmulas de carácter oficial que determine el órgano de contratación 
en el pliego de cláusulas administrativas particulares, en el que, además, se consignará el método o 
sistema para la aplicación concreta de los referidos índices o fórmulas de carácter oficial.” 
 
 D.- En la Cláusula 6 del PCAP se establece la fórmula de revisión, señalándose lo 
siguiente: 

 
 “CLÁUSULA 6.- REVISIÓN DE PRECIOS DEL CONTRATO. 
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 Los precios ofertados se referirán obligatoriamente a los establecidos para el año 2010, y los 
mismos se revisarán anualmente y de una sola vez, el 1 de enero de cada año. 

 Tal como se indica en el art. 77 de la LCSP, para este tipo de contrato, la revisión de precios 
podrá tener lugar una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario 
haber ejecutado el 20 por ciento de la prestación. 

 Por tanto, procederá aplicar la primera revisión el 1 de enero de 2011, de acuerdo con la 
siguiente fórmula polinómica: 
 

Kt = A · Et/E0 + B · It/I0 + C 

 Dónde: 

- Kt : Coeficiente teórico de revisión para el momento de revisión. 

- A, B y C: Son los coeficientes de participación, en tanto por uno, de combustible y lubricantes 
(A), otros gastos fijos anuales (B) y amortización y financiación de la inversión a realizar (C). 

- E0 : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la 
Licitación, justificando mediantes facturas de proveedor. 

- Et : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la revisión, 
justificando mediante facturas de proveedor. 

- I0 : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior a la Licitación. 

- It : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior al momento de la revisión  
 

 Tal como estipula el art. 79 de la LCSP, esta fórmula no incluye el coste de la mano de obra, los 
costes financieros, los gastos generales o de estructura, ni el beneficio industrial. No obstante, cuando por 
circunstancias excepcionales, la evolución de los costes de mano de obra o financieros acaecida en un 
periodo, experimente desviaciones al alza que puedan reputarse como impredecibles en el momento de 
adjudicación del contrato, el Consejo de Ministros o el órgano competente de la Comunidad Autónoma, 
podrá autorizar, con carácter transitorio, la introducción de factores correctores de esta desviación para su 
consideración en la revisión de precios sin que, en ningún caso, puedan superar el 80 por ciento de la 
desviación efectivamente producida. 

 Se considerará que concurren las circunstancias a las que se refiere el párrafo anterior, cuando 
la evolución del deflactor del Producto Interior Bruto oficialmente determinado por el Instituto Nacional de 
Estadística supere en 5 puntos porcentuales las previsiones macroeconómicas estatales efectivas en el 
momento de la adjudicación, o el tipo de interés de las Letras del Tesoro supere en 5 puntos porcentuales 
al último disponible en el momento de la adjudicación del contrato. 

 La revisión se efectuará sobre la base de los precios del Estudio Económico del Licitador 
Adjudicatario. 

 Este sistema de revisión se aplicará al contrato adjudicado, así como a las posibles ampliaciones 
que puedan producirse durante la vigencia de éste.”  
 
 E.- Por el Técnico Medio de Gestión Ambiental, en su informe de 24 de noviembre de 
2022, se concluye lo siguiente: 
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 F.- Desde el punto de vista de la competencia, a nivel local, ésta corresponde al Pleno 
Municipal, debiendo estarse, en consonancia con lo prevenido en la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
reguladora de las Bases del Régimen Local, a la previsión existente en la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP (que se reproduce en el TRLCSP). Actualmente, se encuentra 
establecida en la Disposición Adicional Segunda de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de 
Contratos del Sector Público. 
 

 El Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 15 de julio de 2019 (Minuta 11/19), acordó 
delegar en la Junta de Gobierno Local las competencias delegables, de conformidad con la 
autorización contenida en el artículo 22.4 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las 
Bases del Régimen Local, y en el artículo 23.2 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de 
abril, por el cual se aprueba el Texto Refundido de las disposiciones legales vigentes en 
materia de régimen local, entre otras, las siguientes: 
 
 “4) Els contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes de concessió d’obres, 
els contractes de concessió de serveis i els contractes administratius especials que siguen competència 
del Ple, conforme a l’apartat 2 de la DA 2ª de la LCSP 9/2017.” 
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 Dicha competencia fue revocada a la Junta de Gobierno Local mediante acuerdo 
plenario adoptado en sesión ordinaria de 26 de noviembre de 2020 (Minuta 09/20). 
 
 Por todo ello, el Pleno ACUERDA: 
 

 PRIMERO.- Aprobar la revisión de precios del contrato de gestión de servicios de 
Recogida y Transporte de Residuos Urbanos y Limpieza Viaria entre el Ayuntamiento de 
Canals y la UTE Canals (Urbaser S.A. y Reciclados Integrales S.A.) para el ejercicio de 2021, 
en los términos señalados en el informe del Técnico Medio de Gestión Ambiental de 24 de 
noviembre de 2022, siendo procedente regularizar la diferencia para el ejercicio 2021, por un 
montante de 15.801’72 euros, a satisfacer al adjudicatario, según el siguiente detalle: 

- Presupuesto base...............…… 14.365,20 € 

- IVA (al 10%)……………………. ....1.436,52 € 
  

 SEGUNDO.- Notificar la resolución, que pone fin a la vía administrativa, al 
adjudicatario, señalándole que contra la misma, podrá interponer recurso contencioso-
administrativo ante el Juzgado competente de esta Jurisdicción en el plazo de dos meses, 
contados a partir del día siguiente al de recepción de la notificación del acuerdo, de 
conformidad con lo dispuesto en el artículo 58 de la Ley de la Jurisdicción Contencioso-
Administrativa; o potestativamente, recurso de reposición ante el órgano que dicta el acto, en el 
plazo de un mes a contar desde el día siguiente al de la notificación del mismo, sin perjuicio de 
que por el reclamante se decida utilizar cualquier otro cauce que estime procedente. 
  

 TERCERO.- Dar traslado de la resolución a la Intervención Local y a la Tesorería Local 
para su conocimiento y efectos.” 

 
 
 4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECONOMIA I 
ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 4.1 PROPOSTA D'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ A LA PRÒRROGA DEL 
CONVENI D'ADHESIÓ AL SISTEMA D'ADQUISICIÓ CENTRALITZADA DE LA CENTRAL 
DE COMPRES DE LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL DE VALÈNCIA (SERVEIS INNOVADORS I 
SOSTENIBLES). EXP. SEDIVAL. 1304685N 
 
 Es dona compte de la proposta (original en castellà) que va ser dictaminada 
favorablement per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en 
sessió ordinària celebrada el dia 12 de gener de 2023, Minuta 1/2023, i que se sotmet a votació 
en el present punt. 
 

. . . 
 

Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
La Sra. Bru García manifestant, bona nit a totes i tots, sí aquest assumpte el vam 

tractar en comissió i més que res és que es va signar un conveni l’11 de març de 2019 i el 
proper 11 de març de 2023, finalitza i, aleshores s’ha de fer la pròrroga. En aquest tipus de 
conveni s’agrupen els subministraments i així els preus són més competitius, i en aquests 
subministres contractats per l’ajuntament a través de la Central de Compres de la Diputació, 
estaria el subministrament d’energia elèctrica, el subministrament de gas natural, esta 
tramitant-se també el subministrament dels carburants i la telefonia mòbil està esperant 
l’adjudicació de l’acord-marc per tramitar també la contractació, i això seria. Gràcies.” 

 
. . . 

 
No produint-se altres intervencions, la Presidenta sotmet a votació sense mes tràmits 

la proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 15, corresponents als Srs./Sres. Dª 
Mª José Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Verónica Ferri Fayos i Dª Maria 
Carmen Brú García (del Grup Municipal Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri  

Secretaria Plenari

Expediente 1315782ANIF: P4608300B

07 Acta Ple M-01-2023 - SEFYCU 3904591

La comprobación de la autenticidad de este documento y otra información está disponible en https://canals.sede.dival.es/

Código Seguro de Verificación: M9AA 43PN TTJA HFNV UC4PAJUNTAMENT DE CANALS

FIRMADO POR

El
 S

ec
re

ta
rio

 d
e 

Aj
un

ta
m

en
t d

e 
Ca

na
ls

Jo
sé

 M
ar

ía
 T

RU
LL

 A
HU

IR
02

/0
3/

20
23

 9
:4

3

FIRMADO POR

L'a
lca

ld
es

sa
M

 J
os

é 
 C

AS
TE

LL
S 

VI
LL

AL
TA

02
/0

3/
20

23
 1

1:
15

Pág. 14 de 35

https://canals.sede.dival.es/firma/infocsv.aspx?csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=14875768&csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P
https://canals.sede.dival.es/firma/infofirmante.aspx?idFirmante=14880466&csv=M9AA43PNTTJAHFNVUC4P


 

i Dª. Mª Isabel Real Fayos (del Grup Municipal Canals en Moviment) D. Francisco López 
Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza i Dª 
Inés Mª Poveda Mira (del Grup Municipal Socialista);  Dª Maria Celia Bononad Martínez 
(regidora no adscrita) i Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: Cap; 
Abstencions: Cap. 
 
 
 Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent 
ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 
 
 
I.- Que el Ayuntamiento Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 29 de noviembre de 2018 
acuerda aprobar la decisión de adherirse a la Central de Servicios Innovadores y sostenibles 
de la Diputación de Valencia., aprobar el modelo de convenio al Sistema de Adquisición 
Centralizada de la Diputación de Valencia 
 
II-Consta Convenio suscrito ell 11 de marzo de 2019 entre el Ayuntamiento de Canals y la 
Diputación de Valencia para adherirse al Sistema de Adquisición Centralizada de la misma. 
(Central de Servicios Innovadores y Sostenibles, “Central de Compras”). 
 
III.-Considerando que en el citado convenio, clausula CUARTA, se establece la vigencia del 
Convenio de cuatro años y la posibilidad de prorrogarlo mediante acuerdo expreso por igual 
período de tiempo, si no hay denuncia por alguna de las partes, previa comunicación a la otra, 
por lo menos con tres meses de antelación, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 49 
de la Ley 40/2015, de 1 de octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público. 
 
IV.- Que existe informe favorable de la Técnico de Administración General del Servicio de 
Patrimonio y Responsabilidad Patrimonial de fecha 10 de enero de 2023 que cuenta con el 
visto y conforme de la vicesecretaria general y fiscalizado de conformidad por la Intervención . 
  

FUNDAMENTOS JURIDICOS 

 

A.-Considerando que el art. 36 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de 

Régimen Local, 8 (en adelante LRBRL)redactado conforme lo establecido por la Ley 27/2013, 

de 27 de diciembre, de racionalización y sostenibilidad de la Administración Local, 

establece.”1.-Son competencias propias de la Diputación o entidad equivalente las que le 

atribuyan en este concepto las leyes del Estado y de las Comunidades Autónomas en los 

diferentes sectores de la acción público y, en todo caso, las siguientes: (…) g) La prestación de 

los servicios de la administración electrónica y la contratación centralizada en los municipios 

con población inferior a 20.000 habitantes.” 

 

B.-Considerando lo previsto en el art. 57.1. de la LRBRL que establece: ”La cooperación 

económica, técnica y administrativa entre la Administración Local y las Administraciones del 

Estado y de las Comunidades Autónomas, tanto en servicios locales como en asuntos de 

interés común, se desarrollará con carácter voluntario, bajo las formas y en los términos 

previstos en las leyes, pudiendo tener lugar, en todo caso, mediante consorcios o los convenios 

administrativos que suscriban” 

C.- Considerando que el art. 47 de la LRBRL redactado conforme lo establecido por la Ley 

27/2013, de 27 de diciembre, de racionalización y sostenibilidad de la Administración Local, 

establece: 
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“1. Los acuerdos de las corporaciones locales se adoptan, como regla general, por mayoría 

simple de los miembros presentes. Existe mayoría simple cuando los votos afirmativos son más 

que los negativos. 

2.Se requiere el voto favorable de la mayoría absoluta del número legal de miembros de las 

corporaciones para la adopción de acuerdos en las siguientes materias (…) h) Transferencia de 

funciones o actividades a otras Administraciones públicas, así como la aceptación de las 

delegaciones o encomiendas de gestión realizadas por otras administraciones, salvo que por la 

ley se impongan obligatoriamente”. 

 

D.- Considerando lo establecido en el art.48 de la Ley 40/2015, de 1 de octubre, de Régimen 

Jurídico del Sector Público” 1. Las Administraciones Públicas, sus organismos públicos y 

entidades de derecho público vinculados o dependientes y las Universidades públicas, en el 

ámbito de sus respectivas competencias, podrán suscribir convenios con sujetos de derecho 

público y privado, sin que ello pueda suponer cesión de la titularidad de la competencia” y lo 

establecido en el art. 49, en cuanto al contenido de los convenios a los que se refiere el 

apartado 1, del art. 48, que deberán incluir al menos las siguientes materias: 

a) Sujetos que suscriben el convenio y la capacidad jurídica con que actúa cada una de las 

partes. 

b) La competencia en la que se fundamenta la actuación de la Administración Pública, de 
los organismos públicos y las entidades de derecho público vinculados o dependientes de ella 
o de las Universidades públicas. 

c) Objeto del convenio y actuaciones a realizar por cada sujeto para su cumplimiento, 
indicando, en su caso, la titularidad de los resultados obtenidos. 

d) Obligaciones y compromisos económicos asumidos por cada una de las partes, si los 
hubiera, indicando su distribución temporal por anualidades y su imputación concreta al 
presupuesto correspondiente de acuerdo con lo previsto en la legislación presupuestaria. 

e) Consecuencias aplicables en caso de incumplimiento de las obligaciones y compromisos 
asumidos por cada una de las partes y, en su caso, los criterios para determinar la posible 
indemnización por el incumplimiento. 

f) Mecanismos de seguimiento, vigilancia y control de la ejecución del convenio y de los 
compromisos adquiridos por los firmantes. Este mecanismo resolverá los problemas de 
interpretación y cumplimiento que puedan plantearse respecto de los convenios. 

g) El régimen de modificación del convenio. A falta de regulación expresa la modificación 
del contenido del convenio requerirá acuerdo unánime de los firmantes. 

h) Plazo de vigencia del convenio teniendo en cuenta las siguientes reglas: 

1.º Los convenios deberán tener una duración determinada, que no podrá ser superior a 
cuatro años, salvo que normativamente se prevea un plazo superior. 

2.º En cualquier momento antes de la finalización del plazo previsto en el apartado anterior, 
los firmantes del convenio podrán acordar unánimemente su prórroga por un periodo de hasta 
cuatro años adicionales o su extinción. 

 

E.- Considerando lo establecido en el Capítulo II “Racionalización técnica de la contratación” de 
la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, por la que se transponen al 
ordenamiento jurídico español las Directivas del Parlamento Europeo y del Consejo 
2014/23/UE y 2014/24/UE, de 26 de febrero de 2014,   concretamente los artículos  218, 
221.apdos 3,4 ,5 y 227.4 del siguiente tenor: 
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 “Artículo 218. Sistemas para la racionalización de la contratación de las 
Administraciones Públicas. 

 Para racionalizar y ordenar la adjudicación de contratos las Administraciones Públicas 
podrán concluir acuerdos marco, articular sistemas dinámicos, o centralizar la contratación de 
obras, servicios y suministros en servicios especializados, conforme a las normas de este 
capítulo” 
 
  “Artículo 221. Adjudicación de contratos basados en un acuerdo marco. 
 .../… 

 3. Cuando el acuerdo marco se hubiese concluido con una única empresa, los 

contratos basados en aquel se adjudicarán con arreglo a los términos en él establecidos. Los 

órganos de contratación podrán consultar por escrito al empresario, pidiéndole, si fuere 

necesario, que complete su oferta. 

 4. Cuando el acuerdo marco se hubiese concluido con varias empresas, la adjudicación 

de los contratos en él basados se realizará: 

 a) Cuando el acuerdo marco establezca todos los términos, bien sin nueva licitación, 

bien con nueva licitación. La posibilidad de aplicar ambos sistemas deberá estar prevista en el 

pliego regulador del acuerdo marco y dicho pliego deberá determinar los supuestos en los que 

se acudirá o no a una nueva licitación, así como los términos que serán objeto de la nueva 

licitación, si este fuera el sistema de adjudicación aplicable. Para poder adjudicar contratos 

basados en un acuerdo marco con todos los términos definidos sin nueva licitación, será 

necesario que el pliego del acuerdo marco prevea las condiciones objetivas para determinar 

qué empresa parte del acuerdo marco deberá ser adjudicatario del contrato basado y ejecutar 

la prestación. 

Las previsiones anteriores serán también aplicables a determinados lotes de un acuerdo 

marco, siempre que, en relación con ese lote o lotes en concreto, se hubiera cumplido con los 

requisitos fijados en el citado apartado y con independencia de las previsiones de los pliegos 

en relación con el resto de lotes del acuerdo marco. 

 b) Cuando el acuerdo marco no establezca todos los términos, invitando a una nueva 

licitación a las empresas parte del acuerdo marco. 

 5. Cuando en aplicación de lo dispuesto en el apartado 4 anterior, para la adjudicación 

de un contrato basado en un acuerdo marco procediera una nueva licitación, esta se basará, 

bien en los mismos términos aplicados a la adjudicación del acuerdo marco, precisándolos si 

fuera necesario, bien en otros términos. En este último caso, será necesario que dichos 

términos hayan sido previstos en los pliegos de contratación del acuerdo marco y se concreten 

con carácter previo a la licitación para la adjudicación del contrato basado. 

 .../... 

 Por otra parte, si los pliegos del acuerdo marco no recogieran de forma precisa la 

regulación aplicable a los contratos basados, esta deberá necesariamente incluirse en los 

documentos de licitación correspondientes a dichos contratos basados”. 

 “Artículo 227. Funcionalidad y principios de actuación 

 .../… 

 4. En los acuerdos marco de contratación centralizada podrán celebrarse contratos 
basados entre las empresas y entes del sector público parte del acuerdo marco, así como por 
otros entes del sector público, siempre que dichos entes, entidades u organismos se hubieran 
identificado en el pliego regulador del acuerdo marco, y se hubiera hecho constar esta 
circunstancia en la convocatoria de licitación”. 
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F.- Considerando lo dispuesto el art. 54.1 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de 
abril, por el cual se aprueba el Texto refundido de las disposiciones legales vigentes en materia 
de régimen Local, establece 

1. Será necesario el informe previo del Secretario, y, además, en su caso, del Interventor o 
de quienes legalmente les sustituyan, para la adopción de los siguientes acuerdos: 

a) En aquellos supuestos en que así lo ordene el Presidente de la Corporación o cuando lo 
solicite un tercio de sus miembros con antelación suficiente a la celebración de la sesión en 
que hubieren de tratarse. 

b) Siempre que se trate de asuntos sobre materias para las que se exija una mayoría  

 

G.- El artículo 3.4 del Real Decreto 128/2018, de 16 de marzo, por el que se regula el 
régimen jurídico de los funcionarios de Administración Local con habilitación de carácter 
nacional, regula: 
 
 “Artículo 3. Función pública de secretaría. 
 
 4. La emisión del informe del Secretario podrá consistir en una nota de conformidad en 
relación con los informes que hayan sido emitidos por los servicios del propio Ayuntamiento y 
que figuren como informes jurídicos en el expediente.” 
 
       H.- En cuanto a la fiscalización del expediente por la Intervención Local, hay que tener en 
cuenta el artículo 213 del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se 
aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales; el artículo 4.1 del 
Real Decreto 128/2018, de 16 de marzo, por el que se regula el régimen jurídico de los 
funcionarios de Administración Local con habilitación de carácter nacional; y los artículos 3.2 y 
11 del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen jurídico del 
control interno en las entidades del Sector Público Local, este último artículo estableciendo 
que: 
 
 “El órgano interventor hará constar su conformidad mediante una diligencia firmada sin 
necesidad de motivarla cuando como resultado de la verificación de los extremos a los que se 
extienda la función interventora, el expediente objeto de fiscalización o intervención se ajuste a 
la legalidad.” 
 
 
 En virtud de lo expuesto, el Pleno ACUERDA: 
 

PRIMERO. - Aprobar la prórroga del Convenio de adhesión al Sistema de Adquisición 
Centralizada de la Excma. Diputación Provincial de Valencia (Servicios Innovadores y 
Sostenibles), por un período de cuatro años, con efectos desde el 13 de marzo de 2023. 
 

SEGUNDO. - Notificar el acuerdo que se adopte a la Diputación Provincial y a la 
Intervención Municipal para su conocimiento y efectos.” 
 
  

 5. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 
 No va haver-hi. 
  

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 

  
 6. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL 
ROF. 
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 El Ple de la Corporació queda assabentat de les Resolucions de la núm. 2171/2022, de 
21 de novembre, a la núm. 77/2023, de 20 de gener.  
 

El regidor  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista)  s’incorpora a la 
sessió, sent les 20 hores i 42 minuts. 
 
 
 7. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN 
LOCAL. 

 
 Per l'Alcaldia s'assenyala que des de la celebració de l'últim ple ordinari la Junta de 
Govern Local no ha adoptat acords. 
 

 
             8. PRECS I PREGUNTES. 
 
 8.1 PREGUNTA “IN VOCE” DE REGIDORA NO ADSCRITA. 
 

La Sra. Bononad Martínez manifesta, buenas noches, esta pregunta va para Miquel. 
En el último pleno se preguntó cuanto había costado el logotipo de la portada i contraportada 
de los libros de las Fiestas de San Antonio, aún estamos esperando la respuesta. ¿Nos podría 
contestar? Gracias.  

El Sr. Alventosa Paz indica, crec que ja està pagat si no m’equivoque, crec, no estic 
segur, demà mateix els ho pregunte al Servei de Tresoreria i se vos contesta per escrit i ja està, 
¿d’acord? Gràcies. 
 
 

8.2 PREGUNTA ESCRITA DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
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La Sra. Badia Ferri indica,  hola, bona nit  a totes i tots, bé la pregunta anava ben 
encaminada, al final sempre intentes clavar la “pulleta”, no intentem perjudicar al poble, ni molt 
menys. La nostra finalitat sempre ha sigut formar part de la mancomunitat que és la que té un 
procés molt potent en quant a turisme. Sí que era coneixedora d’açò, no sé que és el que ha 
pogut passar, però ja te dic que intentaré averiguar-ho i vos contestaré. Però sí que 
m’agradaria que per favor quan féreu les preguntes que intentareu no posar al poble en contra 
de nosaltres sempre com feu fins ara. Nosaltres no intentem perjudicar a ningú i eixos 11 
milions no arribarien directament a Canals, sinó que estarien repartits entre molts municipis. 
Però això, miraré el que ha passat i vos diré.  

 
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, home quan se perd o no s’accepten subvencions 

evidentment hi ha un perjudici implícit, no volem ficar al poble en contra de ningú, simplement 
donem datos objectius i realitats.  
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8.3 PREGUNTA ESCRITA DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 
 

 
La Sra. Real Fayos indica, bona nit a totes i tots, comence per la última, van a seguir 

amb l’execució de les obres sense ser els titulars de l’ús dels terrenys?, evidentment no, primer 
tindrà que ser de titularitat del municipi. Com està en estos moments el que siga per a, la 
reversió per al poble, el camp de futbol del Quatre Camins?  Pues, en breu farem la comissió, 
perquè ja que tinguem una documentació prou extensa, que ens agradaria que revisareu abans 
del plenari, perquè en principi havíem pensat de introduir-ho de caràcter urgent, però creiem 
que no està bé, ja que tenim que tindre tots les mateixes possibilitats per a llegir-nos la 
documentació en temps i forma, en breu convocarem la comissió, vos direm l’estat que tinguem 
en estos moments per a la reversió, perquè s’ha retrasat un poquet més ja que fora de plaç va 
eixir una al·legació de la Federació, tenien deu dies per a contestar, van contestar al mes i mig, 
aleshores l’hem tingut que tornar a incloure en l’expedient, per això no l’hem portat hui, sinó la 
nostra finalitat era portar-lo en el plenari ordinari, ho portarem en l’extraordinari. I estiguem ja 
treballant en tots els departaments, ja que la subvenció que demanàrem era de 200.000€, ens 
han concedit 160.000€, ens en falten 40.000€, i també estiguem ja treballant per a tindre eixe 
finançament que mos faça falta, no sols per a canviar la gespa, sinó la il·luminació i tot el 
necessari tant com immobiliari, porteries, accessibilitat... tot el que hem demanat.   

  
El Sr. Orea Pedraza manifesta, aleshores puc entendre que abans de què acabe la 

temporada... 
 
La Sra. Real Fayos indica, sí. 
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, això és una data, m’agrada. 
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8.4 PREGUNTA ESCRITA DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA. 

 
El Sr. Alventosa Paz exposa, val la primera pregunta, si encara no tenim el Pla Jove ni 

programació, per què es va demanar aquesta subvenció? D’acord aquesta subvenció ix 
publicada en octubre, a data d’octubre havíem de tindre el pla, com bé dius el Pla Jove aprovat 
i en marxa, se’ns va comentar que la demanarem igual i al·legaríem, una vegada estava, ens la 
denegaren perquè no estava el Pla Jove, al·legaríem que fins al ple de novembre no 
s’aprovaria el Pla Jove, aleshores, la vam demanar en eixe motiu. Per tant, la tècnica de 
joventut ara mateixa la tinguem de baixa, va sofrir un accident i està de baixa,  i eixa és com 
està ara mateixa, ja que és ella l’encarregada de redactar i de posar en marxa aquest Pla Jove. 
I ara si me deixes que acabe de llegir unes cosetes, t’acabe de contestar i així ho tenim tots 
clar.  

Doncs això, res, la coordinadora de l’IVAJ, estava revisant un poquet, ens va comentar 
que la sol·licitarem i que al·legarem òbviament després en el plaç si tindríem el pla ja aprovat, 
que al·legarem després en eixe sentit. Efectivament en el moment de la sol·licitud no teníem el 
pla, i per això posa que no ens la donen, però com bé dic, l’IVAJ, la seua coordinadora ens va 
dir que potser que si al·legarem en un plaç de més, després tindríem el Pla, a la millor pues ens 
l’atorgarien. Vull dir, simplement això, la redacció del Pla Jove està actualment acabada i per 
això també està aprovat, aleshores amb el pressupost del 2023 doncs, llaçarem les propostes 
que hi hagen en el Pla Jove que vam aprovar a l’ajuntament. Gràcies.  

 
El Sr. Orea Pedraza indica, jo a resultes de la contestació teua, el que sí que agrairia 

és que em passares, o mos feres d’alguna forma, com te va dir la coordinadora presenta una 
subvenció quan la normativa per a demanar una subvenció, vamos, és que qualsevol, estic 
parlant, estic pensant en un club local, si en un club local, els requisits, les bases, exigeixen 
unes coses i ja no ho compleixes, a un club local se li diu no te presentes, però si la 
coordinadora de joventut, la coordinadora de l’IVAJ, te va dir això supose que el regidor li 
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demanaria algun, “posa-m’ho per escrit”, encara que siga un mail, algo perquè sinó la veritat és 
que hem perdut 6.000€, per demanar una subvenció quan no complíem els requisits. I bé, 
evidentment, pensem que tal volta el Pla Jove es podria haver tingut molt abans i haver 
disfrutat d’aquesta subvenció. Però si que ens agradaria eixa paraula de la coordinadora veure 
com es va materialitzar.   

 
El Sr. Alventosa Paz indica, sí no i tant breu, el ben cert és que cap equip de govern 

en este ajuntament ha apostat per la joventut i nosaltres, pam, sorpresa, Tècnica de joventut a 
l’ajuntament de Canals, pam, sorpresa, enguany segurament tindrem un MAT o un DAT a 
l’ajuntament de Canals, vatja, què casualitat. I ara pregunteu i parleu sobre joventut i polítiques 
de joventut. Bé, al cap i a la fi, la Tècnica de joventut, Laia, la qual tenim ací a l’ajuntament 
parla amb la coordinadora, la coordinadora de l’IVAJ li diu que malgrat no tindre un Pla Jove, 
que la sol·licitem, que tal vegada la podem, en el plaç d’al·legacions, podem dir que es va 
aprovar en novembre perquè el teníem pràcticament fet, el ben cert és que es va aprovar en 
novembre i està aprovat el Pla Jove, el ben cert és que ara en febrer tindrem la Fira 
d’Orientació d’Estudiants, que anem a fer dirigits als instituts i a la gent que esta en els centres i 
jo, sincerament, estic tant tranquil de què hi haja per fi una Tècnica de Joventut treballant al 
cent per cent en este ajuntament en polítiques de joventut i que dintre de poc també podem 
tindre un dinamitzador gràcies, això sí, a les ajudes que des de l’IVAJ, des de la Conselleria 
ens arriben, sobretot en eixe Pla estratègic de Joventut que la veritat m’enorgulleix en eixe 
sentit que per fi Canals almenys tinga una tècnica de estiga treballant al mateix sentit i en eixa 
línia. Que tal vegada la subvenció penses que no l’haguérem tingut que demanar? Bé, tal 
vegada no l’haguérem tingut que demanar. La coordinadora ens diu demaneu-la i al·legueu 
després, pues la demanem, si al·leguem després i ens la donen? Perfecte, que no ens l’han 
donat? No hem perdut res, perquè és una cosa que no teníem. Vull dir el mateix que t’ha dit 
Hilzonde t’ho dic jo, tenim el Pla Jove aprovat? Sí. Tenim una Tècnica de Joventut? Sí. 
Treballarà per política de joventut? Clar que sí. Tenim una MAT o un DAT en el nostre 
ajuntament? També. Per tant, crec que deuríem aplaudir certes coses i no preguntar per certes 
coses que no teníem i que no tinguem i que tindrem més avant perquè el Pla de Joventut està 
aprovat i tenim una persona treballant única i exclusivament per a la joventut. Per tant, gràcies , 
jo si vols parle amb Laia quan torne i que t’explique com li va dir la coordinadora de l’IVAJ que 
tindrem eixa ajuda, i ja està o podíem demanar-la i al·legar després, si vols eixa serà la 
contestació que te puc passar per escrit una vegada vinga Laia i t’ho puga resoldre.  

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, no causa sorpresa a este regidor que l’ajuntament, 

l’equip de govern, evidentment faça la seua faena i que evidentment avancem, no causa 
sorpresa.  

 
La Sra. Alcaldessa indica, Toni per favor cenyeix-te a les preguntes, t’ho agrairia.  
 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, m’agradaria no tindre que fer estos comentaris, però de 

tres preguntes, portem dos subvencions perdudes i evidentment la nostra faena ací és 
fiscalitzar a l’equip de govern i dir-ho, no, simplement les conclusions les trauran altres 
persones. 

 
La Sra. Alcaldessa indica, no sempre demanar subvencions és tan mega positiu, 

també hi ha que veure si després hi ha crèdit i també hi ha que veure si tenim recursos humans 
i materials per a poder dur-les a terme. Demanar subvencions per demanar subvencions jo crec 
que tampoc és una política positiva, però bé, això ja va depenent de persones o d’equips de 
govern o de partits polítics. Però per favor cenyim-nos a les preguntes en qüestió.  

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, intentem, intentem cenyir-nos, intente evitar, a vegades 

costa.  
 
 
8.5 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA.  
 
El Sr. Orea Pedraza exposa, és una pregunta dirigida al Regidor o Regidora de Festes, 

de l’ajuntament, supose que no totes les dades que anem a preguntar les tindrà, i per tant no hi 
ha cap de problema en què ens conteste per escrit. Bé, després de dos anys de pandèmia hem 
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pogut gaudir d’unes festes patronals, unes festes de sant Antoni, que tots i totes teníem 
moltíssimes ganes. Sent conscient de que s’han produït estes festes en una situació difícil, 
mesures difícils i per tant vaja per davant que nosaltres siguem els primers en què encara que 
siga impopular, encara que siguen mesures difícils, lògicament som conscients de que ens hem 
d’adaptar a la normativa, ens hem d’adaptar a les mesures de seguretat que ens exigeixen per 
a poder continuar gaudint de les nostres festes. La tradició, la millor forma de protegir la tradició 
lògicament és ficant tots els mitjans per a què continuen les festes en la mesura del possible 
com les coneguem. Vaja per davant açò perquè després evidentment farem una crítica al 
balanç de la gestió de les festes. Vaja per davant també des del nostre grup i ho diguem 
enèrgicament, condemnar les actuacions d’una minoria contra alguns membres d’aquest 
plenari, perquè pensem que la crítica, l’estar en desacord, mai justifica ni els insults ni les 
agressions. Ho tinguem que dir i ho diguem, perdoneu però l’ordinador a vegades fa males 
jugades. Però com diem tenim que fer un balanç de la gestió, i la gestió la considerem 
francament negativa. La gestió d’este ajuntament perquè no, volem donar les gràcies i donar 
l’enhorabona, als festers, festeres, tota la família festera i a totes les persones que són 
moltíssimes, que fan possible que la nostra festa se faça any darrere any. Però nosaltres estem 
a l’ajuntament, lògicament el que tenim que valorar és la gestió que s’ha fet des d’aquest 
ajuntament. I, com diguem, la gestió ha sigut prou prou negativa. 

  
Si no recorde mal, l’any 2017 es va fer primera volta el projecte de les famoses lones 

que tenien que cobrir o tenien que garantir i que era una exigència per part de bombers i altres 
institucions per a poder tindre i poder cremar la foguera tal i com la coneguem. Eixe projecte jo 
tenia coneixement d’ell, però així com també m’ho ha corroborat la regidora de Fira i Festes 
d’aquell moment, suposava l’anclatge a les façanes de les famoses lones que també anirien 
serigrafiades. Evidentment, eixe no ha sigut, ni les lones, ni els anclatges, ni res del que teníem 
i el que hem vist tots els canalins i canalines. Després hem vist en premsa i hem tingut ocasió i 
hem va arribar evidentment que en la regidoria de Fira i Festes s’ha dit que s’ha tingut dos, o 
tres, o vàries reunions, amb els veïns per a poder ficar les lones de la forma prevista 
inicialment, però pareix ser que eixes reunions no han eixit, no han sigut positives, tal volta ha 
passat el que nosaltres vinguem diguent des de fa molt de temps i és, que hi ha dos mals en 
aquest equip de govern: un la falta de competència i l’altra la improvisació, i tal volta mos ha 
menja’t el bou. Perquè i és la primera pregunta, volem saber quan es van fer eixes tres 
reunions, o les que siguen amb els propietaris, qui estava present, i recordem a l’equip de 
govern que les reunions dels regidors de govern són públiques i tenen que quedar registrades, 
així ho diu la Llei de transparència i per tant suposem que quedaria constància d’eixes reunions 
que se farien, supose, en el propi ajuntament. Si considerem que la gestió ha sigut nefasta, a 
conseqüència d’eixos mals que hem dit, i tornem a repetir que som conscients de què deguem 
d’adaptar-nos de la millor forma la nostra festa, d’axò també demanem per favor, que se’ns 
facilite la còpia íntegra de l’expedient o els expedients, relatius al muntatge dels andamis, 
lones, etc. que han cobert la foguera. I li preguntem al regidor i ara comencem en les preguntes 
més concretes, quin ha sigut el cost total del projecte, andamis, lones, que s’han gastat per a 
poder fer la cremà de la foguera; si és cert, que el projecte o memòria descriptiva del muntatge 
o cremà de la foguera de san Antoni Abad en el municipi de Canals, elaborat per “Belda 
Ingenieros S.L.” és de data 1 de desembre de 2022, registre d’entrada 012022 i que l’informe 
tècnic municipal és de 12 de gener de 2023. Si se va fer un contracte menor per a l’elaboració 
de la memòria descriptiva i no se considerava que la importància d’aquest tema, la repercussió 
que podria tindre i com s’ha vist el desastre que ha sigut, però que donada a aquesta 
importància i tinguem dos anys de temps per a poder elaborar aquesta memòria, no es podia 
haver fet una licitació més completa, amb gent més qualificada o en empreses més expertes i 
amb més experiència en aquest tipus de projectes. Ens agradaria saber quan es va contractar 
en l’empresa instal·ladora dels andamis i quina és l’empresa i que és el que ha costat. Que si 
segons el contracte amb eixa empresa instal·ladora dels andamis quan es tenien que muntar, 
el muntatge dels andamis es va fer diumenge pel matí a la plaça major plena de gom a gom, 
sense cap tipus de seguretat, sense mantenir cap tipus de seguretat que l’ajuntament exigeix 
en l’obra més tonta que es faça en aquest poble. Jo mateixa vaig veure ferros per dalt del cap 
de la gest que estava passejant per la plaça major, això és inconcebible en una obra d’aquest 
estil.  

 
Ens agradaria saber quan es van comprar les lones, i perquè no van ser les 

serigrafiades com en un principi marcava el projecte. Si la previsió de l’oratge sabíem des de 
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les 17:00 hores del diumenge anterior, si sabíem que l’oratge ja era roïn, perquè no es van 
prendre les mesures amb més antelació, perquè no es va fer la reunió que van fer de forma 
precipitada el dilluns a les dos, el diumenge per la vesprada. No pensaven vostès que podrien 
haver tingut més temps per a plantejar millor les coses? Perquè ja si se sabia que hi havia un 
risc extrem no es van adoptar altres mesures, per exemple les carrosses molt de temps 
parades amb el vent i el fred que feia, per culpa de les branques que es tenien que tallar de 
forma precipitada. Pensem que es podia haver tingut major previsió. I la última pregunta si 
després de tot el que hem vist, en aquestes festes, no pensen vostès que la gestió no és per a 
estar tant satisfets i que se mereix un poc d’autocrítica.  

 
La Sra. Alcaldessa indica, abans de donar-li la paraula a Miquel, vaja pregunta in voce, 

crec que estem desvirtuant totes les preguntes in voce, torne a repetir que les in voce és una 
cosa lleugera, àgil, i que no t’ha donat temps, però açò és una pregunta escrita en totes les 
seues..., si tant incompetents som i tant competents sou vosaltres també apliques un poquetet, 
que vostè no està ací ni un dia ni dos Toni, una pregunta in voce no és açò, encara que ara li 
ho contestarem tot.  

 
Vaig a avançar-me un poquetet perquè el tema meteorològic ho vaig comandar jo un 

poquet més avant. A mi se m’avisa el mateix dia de la foguera que si se n’adoneu vosaltres no 
vaig eixir en la comitiva, per part del bomber, perquè amb un risc dos, se pot cremar, amb un 
risc tres no es pot cremar. Els partes van diaris, i ho sé perquè vam parlar en moltíssimes 
personalitats que s’encarreguen d’açò. Per tant, no hi havia temps, no capgires les coses, no hi 
havia temps, i en eixe temps vam el fer màximament que estava en les nostres mans per a 
avançar-ho tot, i per a intentar cridar i mirar a veure de quina manera com podíem fer el millor 
per a la festa però també per a la seguretat, així que per favor,  no sé pregunte’m abans, jo 
crec que sempre li he contestat i açò va a estar tant per les forces de seguretat de Bombers 
com de Policia Local, perquè anaven canviant inclús dies, les dies de d’abans de la cremà de la 
foguera del dissabte, anaven canviant els partes, i això si que ho sabem perquè ho vam parlar 
en  la Junta de Govern, en el grup que tenim, de corporació, d’un minut a altre, estes coses 
malauradament no estan en les nostre mans, i  angoixant li dic, que era i molt.  I ací la que 
signava i també la que, era en conjunt amb vosaltres, amb la família festera i la parròquia, 
havia de prendre, la decisió era molt complicada, però els partes anaven canviant d’un moment 
a altre, i a mi no se m’avisa fins a nou i mitja passades, nou i mitja, per part dels bombers em 
van dir anem a esperar unes horetes perquè de vegades igual canvia, i així i tot no es van 
quedar parats i telefonades i telefonades i telefonades. Fins i tot la última telefonada vaig a, 
Isaura Navarro, la consellera de Medi Ambient, que va ser taxant, que va dir, no podeu votar-
vos una llei estatal, no podeu, hi ha una responsabilitat penal, penal, però és que ja no és allà 
de penal o no, és que la seguretat havíem de garantir-la, havíem de garantir-la i sí, estic 
orgullosa de com va eixir la Nit de la cremà, estic molt orgullosa i donar-li les gràcies a totes les 
forces de seguretat, a la Policia Local, que es va deixar la pell, a tota la gent que ens va ajudar 
per a que es cremara la foguera de la manera el més tranquil·la possible i el més respectuosa, 
per favor estic parlant, respectuosa amb la tradició, sense dubte de la singularitat, que vaja per 
davant, que vaja per davant, vaig a ser també ben sincera, que a mi l’estructura i a qui li 
preguntes, inclús fins el regidor de Fira i Festes, tampoc li agrada, això també deixar-ho palès.  

 
El Sr. Orea Pedraza explica, un segon, per evitar desvirtuar la contestació. No, no, no, 

per a centrar un poc la pregunta perquè a la millor tal volta m’ha explicat mal encara que siga 
extensa. No parle de l’oratge, jo e deixat ben clar al principi que no estic parlant d’això, no estic 
parlant de que l’oratge no, no, no, no ens centrem ahí, les preguntes concretes, no les 
preguntes són molt concretes sobre la gestió, no sobre l’oratge.  

 
La Sra. Alcaldessa indica, no Toni, no, jo encara sé el que escolte i sí que has dit que 

com havíem pres la decisió a última hora, i jo estic explicant, per favor, perquè es pren la 
decisió de manera ràpida, i de manera molt precipitada. Solament em cenyisc al que tu m’has 
dit i jo he de justificar i he d’explicar el que va passar, res més.  

 
El Sr. Orea Pedraza indica, m’agradaria que mos centrarem més en la contestació en 

la resta de la gestió que és anterior a l’oratge, em done per contestat.  
El Sr. Alventosa Paz manifesta, bé sí que m’agradaria Toni, que passares la pregunta 

in voce escrita me la passares per correu perquè la veritat he començat a anotar preguntes 
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però ha hagut un moment que m’he perdut. Per tant, jo vaig a contar-te tot el que sé i tu si veus 
que hi ha algo que no cal que t’explique tu me dius, Miquel para això no cal que m’ho expliques 
que ja m’ho se o no ho he preguntat, perquè és que jo m’he perdut sincerament, però com veig 
que ho tens per escrit, que estaves llegint-ho a l’ordinador, no hi ha cap problema, me l’envies i 
jo ja intentaré contestar-te a tot. Vaig a intentar resumir, bé si la teua pregunta in voce ha sigut 
de deu minuts pues la meua resposta també pot ser. 

   
A veure, el primer informe, o siga, el primer projecte que hi ha  d’instal·lació de 

protecció en fatxada amb lones ignífugues en Canals, és de l’any 2018, de desembre de l’any 
2018. És un projecte que s’encarrega a una empresa per a que estipule la millor protecció de 
les façanes, perquè es fa en este moment?, doncs perquè en l’informe dels bombers registrat 
en Canals al registre d’entrada i dirigit a l’atenció de l’Alcaldessa Mai Castells Villalta el 29 de 
gener del 2020, després de Sant Antoni de l’any 2020, diu una frase, molt clarificadora que ens 
marca i este informe està publicat a les xarxes de l’ajuntament, y por ello como responsable de 
bomberos en la Seguridad de la quema de la hoguera, he estado explicando año tras año a las 
distintas corporaciones municipales de forma verbal, en reuniones previas o en el mismo acto 
de la quema, de estos mismos riesgos i medidas en vista que no han   sido tenidas en cuenta, 
me veo obligado a presentar este documento habiéndolo, haciéndele conocedora de los 
riesgos i medidas de protección que bajo mi criterio deberían ser tenidos en cuenta para la 
quema de la hoguera del año 2021. Este informe com bé diu ell, ell ja havia advertit de forma 
verbal a les distintes corporacions òbviament no marca quines però em puc imaginar els anys 
que portava este home que es va jubilar crec que l’any passat si no m’equivoque, doncs de que 
hi havia un riscos i que hi havia que fer algo per a poder cremar la foguera de forma segura 
d’acord, aleshores entenc que la corporació d’aquell moment, de l’any 2018, la meua 
antecessora, en aquest cas va decidir sol·licitar un projecte de protecció dels elements 
patrimonials que hi havia a la plaça. Aquest projecte contempla com bé dius un anclatge a 
façana sense un estudi previ de l’estat de les mateixes.  

 
Per tant, jo quan tire a anclar un element en una façana que no és meua, que no és 

propietat municipal, si no sé en quin estat està és molt arriscat tirar endavant un projecte, 
començant per ahí perquè te pots trobar en moltes sorpreses, de pesos, de carregues, de 
desfetes... estes façanes porten més de cent anys rebent el calor extrem de la foguera en la 
plaça, aleshores açò ha pogut anar desfent certs materials que és el que adverteixen en este 
cas els bombers en l’informe. 

  
Parle amb els tècnics, vist que en el 2021 no hi havia foguera doncs anem més 

tranquils, parle amb els tècnics i els tècnics me diuen Miquel oblidat d’anclar res a propietats 
privades, perquè?, perquè van a ser tot problemes, òbviament pot generar problema que jo li 
ancle, primera perquè li he de demanar una concessió d’eixe espai per a subjectar una lona i 
més quan hi ha alternatives, perquè si no hi ha alternatives jo expropie l’espai privat i tu eres 
advocat i crec que pots entendre un poc aquest aspecte. Per tant, jo no puc expropiar una 
propietat privada o no puc expropiar una propietat privada, en un lloc concret, si hi ha una opció 
vàlida d’anclatge diferent a anclar les façanes, a part de la concessió, a part de que puga 
col·lapsar la façana quan jo la perfore, a part de tots els problemes que puguen eixir al voltant 
d’un anclatge en la façana, d’acord, això ho tenim clar.  

 
Següent pas, refer el projecte del 2018, el projecte se refà en el 2021, que és el que 

ens passen i ens passen un projecte d’un andamiatge, un andamiatge que anava a una 
determinada altura de les façanes per a cremar la foguera de forma segura. A tot açò, se 
protegeixen les façanes de les cases, però no protegim l’element més important que tenim a la 
plaça, la façana de l’església parroquial que és un BRL, per tant eixe BRL, un altre tema que te 
trac a col·lació és que en un BRL no puguem perforar, per tant vulguem o no vulguem, si volem 
protegir la façana de l’Església ha d’anar un andamiatge, perquè ningun tècnic te va a avalar ni 
te va a firmar la perforació un Bé de Rellevància Local, com és l’església de Sant Antoni Abad.  

 
Següent pas, demanem com dic el projecte en el 2021, demanem el segon projecte, 

que refà en un andamiatge, eixe andamiatge se licita i intentem aconseguir que alguna 
empresa especialitzada en este tema, que hi ha molt poques, puga presentar-se, per fi 
aconseguim que una empresa se presente. A tot açò, jo abans com bé vaig dir i com bé dic 
vaig tindre reunions amb els veïns per saber si estaven dispostos a firmar eixa cessió d’eixe 
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espai seu per a anclar les façanes, malgrat que els tècnics m’advertiren que hi havia solució 
alternativa com era l’andamiatge i que no estava justificat en cap moment l’expropiació d’una 
propietat o d’una espai privat per a l’anclatge d’una façana, però malgrat això, jo me continue i 
vull reunir-me en els veïns per intentar que l’efecte visual de les lones o l’espai que puga llevar-
se de la plaça siga el menor possible, d’acord, aleshores, en eixe moment i veient, que els 
veïns sí no, sí no, sí condicionat, que causa més problemes a l’ajuntament i que pot allargar-se 
anys i anys, i cremar-se una foguera perquè havera cremat la del vint-i-tres, en este cas, sense 
que hagueren estat les lones amb tot el que comporta eixe procediment que no l’haguérem 
solventat i ja t’ho dic jo ací, perquè ningun tècnic m’avalava eixe anclatge de les façanes, 
perquè no era justificat, d’acord i això hi ha que tindreu clar, me’n vaig al projecte de les lones, 
el licitem, al final una empresa se fa càrrec, i amb les cates prèvies que se fan, descobreixen 
òbviament que el clavegueram i l’aigua que hi ha i passa per baix de la plaça, passa justament 
per davant de les façanes de les cases, aleshores l’andamiatge s’ha de tirar un poquet més cap 
avant per a fer l’estructura per a què suporte les lones. 

  
El projecte està perfecte, el projecte és impecable, els tècnics ens van felicitar, els 

propis tècnics que van muntar les lones també, els propis bombers en la televisió i està gravat i 
ho pots veure ens van felicitar perquè eren efectives de fet amb un ex risc extrem, com estava 
de vent, i les lones encara estaven muntades perquè anaven a cremar eixa mateixa nit no va 
passar res i l’estructura està sencera, quan hi havia un risc extrem, per tant, els càlculs dels 
pesos i tot estava perfecte en eixe moment i la crema com dic se va desenvolupar amb total 
normalitat a excepció d’òbviament les lones. Per què no estan serigrafiades? Perquè el mateix 
propietari de les lones i el proveïdor que ell tenia per a fer-les van dir, tot allò que puga imprimir 
en la lona va  a derretir-se amb el calor de la foguera, eixa lona no es pot imprimir perquè allò 
que imprimeix que s’imprimeix damunt hi va a derretir-se.  Per a imprimir una cosa que quan 
estiga encesa la foguera, comence  a derretir-se, haguera sigut pitjor el remei que la infermetat, 
perquè haguera quedat horrible. Per tant, vaig dir, deixem-ho com està sense imprimir res, 
quina solució hem vist ara? Gràcies. Doncs abans de que es puga cremar la foguera, posar 
una lona davant de l’estructura que tinguem ara mateixa i posar una lona que sí que estiga 
serigrafiada la façana de l’església i les diferents cases, que una hora abans o mitja hora abans 
de la cremà de la foguera hauran de retirar-se perquè estes lones òbviament no són ignífugues, 
ja que les ignífugues com te dic i te recorde no es poden imprimir.  

 
El cost total del projecte, de les lones, de la instal·lació crec que està al voltant d’uns 

170.000€ aproximadament, d’acord, que és el que preguntaves. L’altra documentació com dic 
passa’m la pregunta per escrit i intentaré respondre’t a totes les preguntes que has dit. I per 
què retrasa o se munta un diumenge i tal? Docs perquè hem intentat salvaguardar al màxim la 
imatge de la plaça sense les lones, d’acord, enguany era “assaig-error”, podem dir-ho així, no 
sabíem quan de temps anava a suposar-nos muntar, no sabíem quan de temps anava a 
suposar desmuntar, no sabíem més o menys els temps que controlàvem els tècnics per a 
poder muntar tota l’estructura i poder posar les lones i tal, aleshores va deixar que el divendres 
s’entregara la foguera, en este sentit, i dissabte i diumenge a última hora per intentar evitar eixa 
distorsió de l’entorn, perquè al final la lona suposa una distorsió de l’entorn, vam intentar que 
fora d’aquesta manera. Que s’hagueren tingut que muntar el mateix dia de la Plantà del Pi? Tal 
vegada, s’hagueren tingut que muntar almenys en l’estructura el mateix dia de la plantà del pi, 
tindríem els andamiatges igual que els hem tingut en la torrà que estaven allí els andamiatges, 
però els haguérem tingut en la mateixa Plantà del Pi i la foguera s’hauria construït envoltada en 
un andamiatge i ja està. Hi ha altres solucions? Ja te les he explicat jo, la de posar una lona 
davant amb les cases que mitja hora abans es retire, tècnicament hi ha una altra solució? Els 
meus tècnics m’han avalat i m’han dit que no, si hi ha una altra tant de bo hi haja si hi ha una 
altra persona, que la tire endavant. Vull dir jo per mi estaria super content que fora així, però ja 
te dic que havent una alternativa com és un anclatge en un andamiatge en la plaça, els tècnics 
mai van a avalar una expropiació d’una propietat privada per a un anclatge a unes façanes, fins 
ahí és el que hi ha i és el que s’ha fet, i s’ha intentat salvaguardar al màxim la festa i més te 
recorde, dos mil vint, l’única foguera que es va cremar amb tota la documentació com toca i 
correcta, i estàvem ben tranquils. 

  
Dos mil-vint-i-tres, els tècnics ens han felicitat, s’ha cremat la foguera, no amb totes les 

mesures que volien els bombers, que d’això poc se’n parla també, perquè en el mateix informe 
fels bombers estipula: perímetro de seguridad, perímetro de seguridad real, un radio que sea 
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igual a la altura de la hoguera más tres metros, si la foguera feia setze metres, estem parlant 
de que la gent no odia cremar la foguera, hi havia d’estar a déneu metres de la mateixa. 
Negociant Mai i jo amb el bomber vam aconseguir que la gent poguera cremar la foguera, 
malgrat haver les lones, perquè era un element el qual no podíem esquivar. Per tant, crec que 
almenys deuríem posar també de la nostra part i calmar a eixos ànims generals de la gent i 
remar un poc també a favor de que totes aquestes mesures i s’acompleixen de la millor manera 
possible, i estic ben orgullós i tranquil de que així ha sigut. I continuaré dormint ben tranquil, 
que no m’agraden? Com bé ha dit Mai, a mi tampoc m’agrada, perquè no és bonic, i t’ho dic ja, 
no és bonic, per a mi que he entrat a cremar la foguera tota la vida, però és l’exigència i és el 
que s’ha de fer. I si volem cremar una foguera haurà de ser així, a no ser que algú vullga 
assumir certes responsabilitats, que ja sabem que si passa alguna cosa tinguem meduses, 
tinguem hinchables, o tinguem castells de focs artificials cremant serres.  

 
Per tant, ja qui vullga seure’s i firmar i qui vullga prendre decisions arbitràries fent cas 

omís als informes tècnics que no estan avalats per res, doncs que ho faça, nosaltres no som 
d’eixos, i tot el que hem fet en aquest ajuntament crec que ha sigut seguint les recomanacions 
tècniques i esta és una més. Per tant, ens pot agradar més, ens pot agradar menys, és la 
solució que hi ha i és la que anem a tindre, i les lones han vingut per a quedar-se, i no perquè 
jo vullga, sinó perquè hi ha un informe dels bombers que així ho sol·liciten. I ja està, i crec que 
hauríem de fer tots pedagogia en aquest sentit, i educar a la població d’allò que tinguem, i si no 
vulguem que estiguen les lones pues mirarem a veure quina és la manera de que ho hi hagen 
lones, fer una foguera més menuda?, pot ser, traslladar-la de lloc?, també pot ser, que no 
volem?, pues harem de tindre mesures correctores, quines?, ací te les estipula l’informe del 
bomber, qui vullga que les firme i qui no que no les firme en contra de tots els tècnics i l’informe 
del bomber i que creme la foguera, si passa algo la responsabilitat serà d’ell. Gràcies. 

 
La Sra. Badia Ferri indica, jo volia aprofitar primer per a posar una nota positiva i 

donar-li l’enhorabona a Miquel per conforme ha gestionat açò que no ha sigut gens fàcil. Han 
sigut unes setmanes molt complicades, molt complicades, per això abans has dit tu Toni que la 
gestió que fem és nefasta com supose, com fa tres anys que estàs dient, la vostra no és millor 
que la nostra, vosaltres com a oposició dius que ací és on tingueu que fiscalitzar, i jo te done la 
raó en això, ací és on tingueu que fiscalitzar, jo vos demanaria per favor que no tireu llenya al 
foc, han sigut unes setmanes molt complicades per a nosaltres, ens han dit moltes coses i molt 
roïns, i vosaltres, gent del teu grup, del partit socialista, heu utilitzat mitjans als que per un 
poquet per solidaritat amb els companys perquè jo crec que ací som tots companys i 
companyes no hauríem de fer, de incitar a la gent a que ens diga totes les barbaritats que ens 
han dit per xarxes socials. Jo vos demanaria que per favor no entreu a comentar en estes 
pàgines que de veres que és que se diu cada barbaritat que es que de veres ha sigut molt 
complicat, unes setmanes molt complicades, hem rebut missatges privats amb unes amenaces 
i la meua sorpresa és quan vaig entrar i vaig veure que gent vostra, Adrià es pot dir, havia 
escrit i havia tingut una idea de posar ahi una proposta, som regidors i regidores, les propostes 
es fan ací a l’ajuntament, som persones que per lo menos podríeu tindre un poquet de 
solidaritat en eixe aspecte perquè de veres que a mi açò em va decepcionar lo més gran, ja 
venia decepcionada des de feia molt de temps i açò és el que em faltava per veure.  

 
La Sra. Alcaldessa manifesta, no, per favor, s’ha acabat ja, s’ha acabat ja. A ver Celia, 

¿quieres hablar? A pues si quieres hablar tu habla, no, no, ja s’ha acabat per favor, és una 
realitat Adrià, per favor, per favor, s’acaba ja, s’acaba ja o tanque els micros. Val, tranquil·litat, 
Celia por favor estoy hablando con ellos, Celia por favor estoy hablando con ellos, Hilzonde, 
Hilzonde. Tranquil·litat, tranquil·litat. Si vol,  no, tu no repliques si vol, replicarà la persona per  
al·lusions si vol replicar, Adrià vols parlar? Val, anem a parlar, anem a passar a la segona 
pregunta in voce, ací replica la persona per al·lusions, a tu no t’ha dit li ha dit al teu company, 
val? Perfecte, sí, sí, sí, sí i en això, bé ja faré la meua conclusió al final del plenari. Passem a la 
segona pregunta.  

 
El Sr. Orea Pedraza indica, no és replica, simplement vull recordar... 
La Sra. Alcaldessa manifesta, per favor te llevaré el, no, li he dit que si, el teu company 

pot parlar té el seu dret a parlar, vinga però un minut.  
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El Sr. Castelló Sanchis indica, s’ha dit el meu nom i s’han comentat xarxes socials, 
s’ha comentat facebook i jo crec que el plenari no anem a parlar de publicacions que fem 
personalment en facebook? Açò va en serio?, anem a parlar en el plenari de coses de 
facebook, mos posem ací a parlar de comentaris, de...  

 
La Sra. Badia Ferri manifesta, de solidaritat i companyerisme, que no en tens. 
 
El Sr. Castelló Sanchis indica, la meua està, perquè jo en cap moment he tirat llenya 

al foc, jo vaig dir una cosa i ja està, però ni ho vaig dir malament, ni vaig... 
 
La Sra. Alcaldessa manifesta, per favor si seguim així faig un recés de cinc minuts, no 

vaig a tolerar, no vaig a tolerar que un plenari siga, vamos mira em calle, ací uns companys 
rient-se... 

 
El Sr. Castelló Sanchis indica, a Alcaldessa, la culpa és meua? Se m’ha nombrat a mi, 

se m’ha nombrat a mi... 
 
 
La Sra. Alcaldessa manifesta, no, tu no Adrià, per favor, per favor, vaig a demanar per 

favor un recés d’un minut, dos minuts. Necessitem calmar-nos totes.  
 

 Sent les 21 hores i 28 minuts, per la Presidència s'acorda la interrupció de la sessió per a 
descans, reflexió i reconducció del to de les intervencions.  

  
l’Interventor abandona la sessió, amb el permís de la Presidència, sent les 21:30 hores. 

 
 La sessió es reprén sent les 21 hores i 36 minuts. 

 
 La Sra. Alcaldessa manifesta, disculpeu el recés era necessari, havíem de parlar la 
corporació, crec que hem d’estar a l’alçada de la gent que ens està veient, es mereixen eixe 
respecte, el plenari és un òrgan seriós de govern, per tant, anem ara a recuperar el modus 
operandi normal.  
 
 
 

8.6 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA.  
 
El Sr. Orea Pedraza indica, ens vam assabentar fa un parell de setmanes que, bé, 

sabem la gent de fora evidentment no ho sap però nosaltres sí que sabíem que s’havia 
demanat per part de l’ajuntament de Canals a la Conselleria d’Educació la cessió de l’Escoleta 
Pública Municipal.  

 
Ens vam assabentar fa un parell de setmanes que la Conselleria definitivament havia 

acceptat eixa cessió demanada per l’equip de govern de l’escoleta el que suposa que 
evidentment l’ajuntament de Canals perd el control de la gestió de l’Escoleta Pública Municipal, 
per primera volta des de la seua creació si no estic equivocat malgrat que hi hagut empreses 
privades que l’han gestionat.  

 
Ens consta creure que aquesta situació s’haja donat per primera volta en aquests trenta 

o quaranta anys en un equip de govern que es diu d’esquerres i que defensava no fa molt la 
municipalització de serveis  públics i que el que s’ha  fet justament el contrari, la cessió, però bé 
la pregunta vull acurtar-la per a que la regidora puga contestar, perquè realment el que ens 
preocupa és aquesta nova situació com va a afectar a les treballadores de l’escoleta, si van a 
ser assumides per part de la Conselleria o van a ser despatxades o en quina situació van a 
quedar perquè van lluitar molt per a garantir els drets laborals d’eixes treballadores i, ara 
mateixa, tinguem eixe dubte. Evidentment la primera pregunta deuria de ser des de quant va a 
ser efectiva eixa cessió o si ja és efectiva i ja s’ha fet la cessió de la gestió municipal de 
l’escoleta, si va a tindre algun cost encara que així l’ajuntament va a tindre que abonar algun 
cost per a mantenir l’Escoleta Pública de la Torreta, si la Conselleria es fa càrrec de l’escoleta 
d’estiu i de Nadal, o va a fer-se càrrec l’ajuntament de Canals, perquè hi ha escoletes que 
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depenen de Conselleria que aquests servicis no el tenen, i volem saber perquè els dos partits 
que diguem, estaven per la municipalització de servicis, han cedit la gestió d’una escoleta 
pública municipal i que podia donar un servici públic gratuït i de qualitat als nostres xiquets i 
xiquetes. Moltes gràcies.   

 
La Sra. Real Fayos indica, bona nit a totes i tots, després d’estos minuts que hem 

tingut ahí un poc estranys, com bé ha dit Mai tornem a la normalitat. M’alegre molt que em 
faces esta pregunta Toni, tu saps que jo sempre soc molt positiva. Aleshores, per això que 
siguem un equip de govern d’esquerres, tenim que tindre una escola pública i de qualitat i que 
siga gratuïta. Aleshores açò no vol dir que ja siga, que ja estiga fet, ja que com bé vos recorde, 
té que passar per un plenari, conforme vos vaig recordar en una comissió, ja que estiguem en 
minoria, s’ha d’aprovar en un plenari, a data de hui, vos convocarem igual que heu dit abans en 
breu encara este mes, per a fer la comissió, ah disculpeu, febrer, es que ja tanta festa, tanta 
festa ja m’he enredrat jo, no ja impossible, bé m’haveu entès tots. Val, aleshores per això 
lluitem per a que cent cinc famílies tinguen una escola gratuïta que a l’ajuntament de Canals, a 
les seues arques públiques, no li costen diners, aleshores sí ens seurem amb vosaltres i ara, 
demà, vos tindrem que citar a tots en una reunió més a tot el personal.  

 
Tot això ha vingut perquè el dia dotze vaig tindre la notificació, més o menys, a mi em 

va arribar el dia dotze com bé sabeu, estàvem immersos en les festes, no hem pogut fer res 
més ja teníem prou en andamis i la foguera. Aleshores, ara vos citaré per al dilluns, faré la 
convocatòria, ho xarrarem, i perquè siguem d’esquerres i perquè vulguem que siga pública i 
gratuïta l’educació. Has dit una part, es farà càrrec l’escoleta, això té que vindre, igual que se fa 
des de l’ajuntament com bé sabeu, ara estan tots els xiquets que van a jornada contínua, 
l’ajuntament es fa càrrec tres dies a la setmana de pagar extraescolars, tres dies a tots els 
centres. Aleshores, pues també fa falta pagar extraescolars, fer matineres, el que faça falta. 
Això es farà des dels ajuntaments, evidentment i, també vos refresque la memòria, que en 
estos moments tinguem rescatat un servei, o no se’n recordeu?, que tinguem rescatat un servei 
on va dins tot el personal?, però tu rescates un servei que el tens que donar i a dia de hui hi ha 
que normalitzar eixa situació perquè això encara esta en rescat, aleshores pues supose que 
t’he contestat i continuarem treballant en lo de l’escoleta, val? 

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, una pregunta simplement, com quedarien les 

treballadores perquè és un tema que elles m’han fet directament, m’han preguntat directament 
com quedarien les treballadores? 

 
La Sra. Real Fayos indica, pues si han aprovat una oposició o s’han presentat a una 

oposició com tinc entès que hi ha algunes persones, estaran en una borsa. Hi ha persona que 
s’ha presentat, ha aprovat i altra està en una, no sé si ha aprovat la xica però s’ha presentat, 
estarà en una llista de borsa. Hi ha borses que no són sols de mestres, bé d’infantil, sinó que 
també de tècniques d’educació, de Conselleria, poden anar perfectament si és necessari.  Però 
vull dir, hi ha gent que sí que ha aprovat una oposició de les que hi ha allí. 

 
El Sr. Orea Pedraza manifesta, o siga que les persones que estan treballant ara 

mateixa no tenen garantia de la seua continuïtat?  
 
La Sra. Real Fayos indica, més que siga municipal tampoc, també tenen que passar un 

procés de selecció, no com ara, tampoc es garanteix que elles aproven el que tinguen que, si 
fora municipal vull dir, estan igual, unes es quedarien altres no, pues exactament el mateix.   

 
 
8.7 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
Dª Verónica Ferri Fayos s’absenta de la sessió durant el tractament d’aquest punt de 

l’orde del dia, sent les 21:45 hores. 
 
 
El Sr. Pérez García manifesta, aprofitant vaig a començar pel final, la següent pregunta 

està relacionada amb el servei de l’escoleta municipal, que està venint prestant des dels últims 
anys per part de l’ajuntament de Canals i és perquè no ens repetim. En quina situació es troba 
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aquest servei?, amb la cessió del servei a la Conselleria quins són els canvis?, en quina 
situació queden les treballadores actuals?, com molt bé ha dit el meu company. Hi ha serveis 
que pel serveis, perquè el servei es va a seguir prestant, que obliguen a subrogar a les 
persones que hi ha prestant els serveis, és a dir, en el cas de neteja d’edificis, que actualment 
està per l’empresa municipal, si deixara de prestar-se per l’empresa municipal possiblement 
l’empresa que o el tipus de licitació o l’empresa que s’ho quedara possiblement tinguera 
l’obligació de subrogar o de contractar les mateixes persones.- Bé, la situació jo no ho sé, jo no 
ho sé, que ho revisen els tècnics. I si hi haurà algun canvi amb el que és el cos o el preu que 
deuran de pagar els usuaris.  

 
La Sra. Real Fayos indica, val, algunes coses ja les tens contestades, en referència al 

preu dels usuaris, sí, canvia, de 140 € seria 0.  
 
La Sra. Alcaldessa manifesta, sí el cost si l’assumeix Conselleria és gratuït, 

evidentment, és gratuït. Vaja, és com el mateix servei que tenen en dins dels col·legis públics 
clar, evidentment.    

 
 
8.8 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
Dª Verónica Ferri Fayos s’incorpora durant el tractament d’aquest punt de l’ordre del 

dia, sent les 21:48 hores. 
 
 
El Sr. Pérez García manifesta, també, li pegue la volta perquè també tenia una 

pregunta pel tema de la gespa que també ha preguntat el meu company Orea en la segona de 
les preguntes, i únicament és perquè és de veres que s’ha estat justificant, no? o el motiu pel 
que no s’ha arreglat el cap de futbol o la gespa del camp de futbol, no ha sigut mai per un tema 
econòmic, sinó era una tema de que no se podia fer, el motiu era perquè, no se pot  fer pel que 
el camp està cedit  a la federació. I la meua pegunta que és també part de les preguntes que 
ha fet el company Orea és, sinó era un tema econòmic com pretenem arreglar ara el camp 
perquè ve una subvenció.  

 
Vull dir perquè al final?, o és que abans no hi havia interès, no hi havia econòmicament 

partida no ho sé, perquè quin és el canvi per a què ara, amb una subvenció supramunicipal sí 
que se puga fer l’actuació i quan era una actuació municipal o una aportació únicament 
municipal no se podia fer, eixa és la meua pregunta.  

 
La Sra. Real Fayos indica, a veure no era una qüestió de diners, sols, els diners ja són 

molt importants, perquè nosaltres no podíem anar a casa de ningú, ens agrade o no ens 
agrade. Nosaltres el que passa és que pretenem que siga del municipi una altra vegada el 
camp de futbol perquè com sabeu des del 2008 que no ho és, pues nosaltres hem dement eixa 
subvenció per avançar-nos per a fer el projecte i ara quan siga nostre i estiga revertit poder fer 
ja l’actuació.  

 
El Sr. Pérez García exposa, estem en una situació similar en la que ha passat amb 

altres subvencions, demanem subvencions i jo crec que al final hi ha que regularitzar la situació 
i demanar les subvencions perquè si ara no regularitzem la situació, què passarà amb la 
subvenció? La perdrem? Però bé, gràcies Isabel.  
 
 

8.9 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
El Sr. Pérez García manifesta l’11 d’agost del 2022, a la web de Canals apareixia la 

següent notícia: “tres grans projectes de l’ajuntament de Canals cada dia més prop de veure la 
llum”, en el que es deia l’Alcaldessa de Canals Mai Castells i els regidors Hilzonde Badia i 
Miquel Alventosa van visitar ahir les obres del Mercat Municipal, del Centre Social d’Aiacor i de 
la Llar dels Jubilats, aquests tres grans projectes que ha posat en marxa l’ajuntament de 
Canals avancen a bon ritme i s’espera que estiguen acabats abans de 2023. En aquesta 
pregunta, volem centrar-nos únicament en l’obra del Centre Social d’Aiacor, una vegada acabat 
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el 2022, li fem les següents preguntes. Quina és la situació d’aquesta obra? Quin era el plaç 
d’execució de la mateixa? En cas de què estiga vençut, s’ha fet alguna actuació al respecte 
amb l’empresa adjudicatària?  

 
El Sr. Alventosa Paz manifesta, gràcies, bé a tots ens haguera agradat òbviament que 

això haguera estat ja acabat però bé, no passa res, perquè al final l’empresa el que fa es 
demanar unes pròrrogues de l’execució del mateix, del mateix projecte i, se li concedeixen 
eixes pròrrogues per a què així siga, vull dir, tant el mercat va demanar prorroga per a acabar-
lo el dia 31 de gener, tant la Llar de Jubilats ha demanat pròrroga per intentar acabar-lo un poc 
més tard del que li tocava i el Centre Social d’Aiacor el mateix.  

 
Desafortunadament com dic, a tots ens haguera agradat que s’haja acabat ja i això ho 

puc dir des d’ací i on siga, ja sabem moltes vegades que les concessions públiques doncs 
passen aquestes coses, hi ha una sèrie de retrassos que et fan que eixes dates doncs vagen 
aplaçant-se més enllà del que tal vegada ens agradaria. Jo estic molt tranquil perquè sé que va 
a eixir va a fer-se, va a acabar-se, un Centre Social d’Aiacor que porta molts anys tancat i que 
per fi l’obrirem, no sols això sinó que en el Pla d’inversions 2022-2023 invertirem més diners 
per a millorar l’eficiència energètica del mateix amb la instal·lació de panels solars a les 
teulades, i arreglar també fugues que puguen haver per a millorar l’eficiència energètica del 
mateix edifici.  

 
Per tant, malgrat haver pròrrogues que han estat justificades per part de l’empresa  sé 

que va a acabar-se, tinc baix la documentació si vols te la l’ensenye més o menys quina és la 
data que tenen però crec que és ara en febrer, te puc dir això pues que van més endarrerit del 
que ens agradaria i això és cert, i des de l’ajuntament que s’ha fet? Doncs exigir-li a l’empresa 
que així ho faja, perquè òbviament més de dos pròrrogues, tres, no se pot donar a un projecte, 
allí sí que aniríem ja a les penalitzacions a l’empresa mateixa que estiga desenvolupant el 
projecte o la desestimació del mateix, la seua no finalització i òbviament la repercussió 
econòmica que puga tindre l’empresa, no m’agradaria arribar a eixe extrem perquè deixaríem 
eixe edifici per una mala gestió d’una empresa que sí que va donar la solvència per a finalitzar-
lo, per tant per això s’estan acceptant estes pròrrogues per a que l’acaben com cal i tindre’l 
disponible per a tota la ciutadania d’Aiacor que crec que ja s’ho mereix en el temps que porta 
eixe edifici tancat i que consultori mèdic torne a una zona més cèntrica i les diferents 
associacions també puguen tindre un lloc per a poder continuar creixent d’aquesta manera. 
Gràcies.  

 
 
8.10 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
El Sr. Pérez García manifesta , fa una mesos hi ha una comissió d’economia, si no 

recorde mal, veient que l’obra del mercat municipal no pareixia que anava a complir els terminis 
necessaris perquè estiguera com es va acordar amb bels comercials i amb l’empresa 
subministradora de les instal·lacions temporals, ja vàrem fer una pregunta i se’ns digué que 
encara faltava temps per a que acabara l’any i que en principi res feia pensar que no es 
compliria el plaç. Més tard i ja amb la idea clara i de que no s’anava a arribar a temps vam 
preguntar que com estava la pròrroga, de l’alquiler de les instal·lacions i se’ls va informar que 
anava a ampliar-se si no recorde mal també per dos mesos fins finals de gener. Ja estem fins 
finals de gener i em puc equivocar però la cosa pues tampoc pinta o no ho sé de que estiga 
tota finalitzada per a aquest mes. Quin és el pla? Seguir prorrogant indefinidament aquesta 
situació? Per això que fem les següents preguntes: quina és la situació d’aquesta obra?, quin 
era el termini inicial d’execució de l’obra?, quina desviació en mesos anem a tindre?, quin és el 
motiu?, quin ha sigut el cost de l’alquiler de les instal·lacions provisionals del mercat?, quants 
mesos més anem a prorrogar aquestes?, quin era el cost  si s’hagués adquirit  en propietat 
aquestes instal·lacions? I, si encara hi ha opció d’adquirir les instal·lacions. I l’última si s’està 
complint el pressupost de l’obra o  si hi ha alguna modificació sobre l’adjudicació inicial. 

 
La Sra. Badia Ferri indica, val pues sí que t’agrairia que me passares la pregunta 

també per escrit perquè no m’ha pres nota de tot el que has dit i sí que m’agradaria pues 
contestar-vos a tots així que aprofitaré i vos enviaré tota la resposta a tots els portaveus per a 
que ho tingueu. La previsió de l’obra com has dit era que s’acabara a 31 de desembre, la veritat 
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és que fins a última hora van estar molt encabotats en que anaven a acabar-la  però bé quasi 
les últimes setmanes de desembre ens van demanar la pròrroga, i van demanar la pròrroga fins 
el 31 de gener. 

  
Esta setmana vam fer una visita d’obra i al parèixer sí que se farà l’entrega de l’obra 

com està ara calculat a 31 de gener i com bé has dit s’ha ampliat el tema del lloguer del mercat 
provisional. La idea que portem és prorrogar-ho, o siga, en gener rebre l’obra, el mes de febrer 
aprofitar per a que els venedors ja puguen anar medint i ja pues un poc anar passant  per a 
tampoc crear-los molt de trastorn a l’hora que no tinguen que tancar pràcticament res si no ho 
necessiten, és a dir el que ho necessite pues tancar per a passar-ho tot pues que ho tanque 
però donar-los la facilitat en eixe aspecte, aleshores el que sí que ens agradaria és a principi de 
març que estiguera obert el Mercat Municipal, així és com nosaltres ho tinguem calculat.  

 
En un principi te diré quin és el cost total del lloguer de les castes, lògicament sí que 

s’ha ampliat el conveni per a desembre i gener i, ara, ens veiem una altra vegada en l’escenari i 
què fem en les casetes. Si en el cas que se decidisca adquirir-ho, crec que encara estaríem a 
temps, però no ho hem valorat del tot perquè ja te dic vam parlar amb l’empresa però no ens 
vam avindre a un tracte entre cometes, però sí que encara continuem valorant-ho, perquè ja ha 
sigut una despesa que sí que pensem que ha complit l’objectiu que tenia les casetes en qüestió 
que era els venedors i venedores del mercat municipal tingueren un lloc on  poder vendre, per 
tant pensem que l’objectiu s’ha complit. Però sí que es de veres que per altra banda pensem 
que després de la despesa i de l’esforç que hem fet l’ajuntament pues que a la millor sí que 
podríem adquirir-les en el cas de que trobarem pues on deixar-les, que estigueren ben 
resguardades, fora de perill de vandalisme, o de que ens pogueren furtar coses que puguen 
quedar-se allí dins, encara estem valorant-ho per això t’agrairia que em passares la pregunta si 
pot ser ara mateix i l’abans possible vos prepare la resposta i vos l’envie a tots els portaveus.  
 

 
8.11 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
El Sr. Pérez García manifesta, una volta acabades les festes hem de fer crítica 

constructiva per veure que hem fet bé i que podem millorar per a proper anys. Tots sabem que 
la mesura presa per a protegir les edificacions que envolten la nostra foguera, és a dir les torres 
o on s’han instal·lat les lones ignífugues, no ha sigut rebuda amb massa beneplàcit pels 
nostres veïns des del nostre grup creguem que hi ha altres opcions i que tots hem de treballar 
per buscar altres alternatives, és per això que hem de treballar per buscar aquestes alternatives 
volem demanar la següent informació: informes que s’hagen pogut realitzar per diferents 
cossos de seguretat, bombers, policia local, informes que hagen realitzat els tècnics de la casa 
urbanisme, fira i festes... els departaments implicats, contracte d’adjudicació de les lones i 
l’estructura, el cost supose que ja li ho has contestat a Toni, si les lones estan en bon estat i 
poden ser gastades per propers anys, si hi ha una vida útil de les mateixes i al final pues, bé, 
els expedients administratius que s’han pogut realitzar tant en la casa, com si hi hagueren 
externs. En definitiva, tota la informació relativa a aquest tema i que puga ser útil per ser 
treballada en vistes al proper any. 

 
 
8.12 PREGUNTA “IN VOCE” DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR.  
 
El Sr. Pérez García manifesta, ens podeu facilitar un llistat dels camins rurals sobre els 

que s’haja realitzat alguna actuació aquesta legislatura? 
 
La Sra. Real Fayos indica, sí la Casa el Mas, s’ha fet la intervenció que ens ha costat 

al voltant, no t’ho puc dir exacte, te la passaré, crec que és al voltant de 24.000€. Estava en un 
estat lamentable ja que passen molts camions com bé sabeu en l’època de la taronja i s’ha fet 
el camí ja que era nostre. 

 
El Sr. Pérez García manifesta, en tota la legislatura? 
 
La Sra. Real Fayos indica, jo del temps que estic, que puc exercir, no de tota la 

legislatura, no a veure, no home no. Et passarem el llistat, vull dir l’última actuació que he fet en 
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este any, les altres no, bé sí en el 2022. No em lies que ja estem en el vint-i-tres. Correcte jo 
per curs. 

 
 
 
8.13 PREC  “IN VOCE” DE REGIDORA NO ADSCRITA. 
 
La Sra. Bononad Martínez manifiesta, hace unos meses se comunicó que se iban a 

arreglar algunas calles de nuestra localidad, ja que están en un estado muy lamentable y es un 
peligro para los vehículos y ciudadanos, esperamos que lo tengan en cuenta y se pueda 
solucionar. Gracias. 

 
 
 
8.14 PREC “IN VOCE” DE REGIDOR NO ADSCRIT. 
 
El Sr. Pérez Mollá indica, a finales de 2019, antes de las fiestas de San Antonio del 

2020, des de la concejalía de Feria y Fiestas se nos repartió a todos los concejales un boceto o 
un protocolo de como teníamos que ir formados en los distintos actos que se habían hecho en 
todas las fiestas de San Antonio del mismo año 2020. Lo que vemos este año es que, en 2023, 
y después de dos años sin tener fiestas, hemos visto que estas Fiestas patronales el protocolo 
no ha funcionado correctamente. Lo digo porque parece que o carecíamos del mismo o no 
existía, hay que mirar un poco el cómo se debe de ir en los actos y como debemos de 
colocarnos, ya que es vergonzoso que en medio de los mismos actos tengamos que ir 
preguntándole al concejal, bueno perdón al concejal no, a la persona encargada de la 
concejalía de Feria y Fiestas, cómo tenemos que clocarnos y como debemos de colocarnos en 
cualquier acto. El por qué lo digo, porque ha habido actos en que íbamos detrás de esa 
persona, no nos decía cómo nos teníamos que colocar y al final decidíamos nosotros mismos, 
los concejales, que fueran las señoras delante y los señores detrás, y detrás de todo los demás 
padres. Realmente donde más vergüenza nos dio fue en la procesión, que simplemente el que 
una persona en un principio estaba colocada en un sitio y que luego se tuvo quedar sola 
delante, fue bastante penoso para ella. Esa persona no voy a nombrarla, pero sabemos todos 
quien es. Pero yo creo que deberíamos de revisar un poquitín el tema del protocolo, porque 
está fallando mucho, no solo aquí sino en muchos actos y por lo tanto, por favor que se respete 
el protocolo no de este, sino de otros años anteriores, porque ya estaba hecho y se debería de 
aplicar.  

 
La Sra. Alcaldessa manifesta, gràcies, fet no està però bé, y el tema de la processó hi 

havia un tècnic que estàvem esperant perquè va haver un paronet i és el tècnic de Fira i Festes 
que ens havia de col·locar, i  ens va col·locar. Dient-ne és el cap més de protocol, després hi 
ha altres persones, que evidentment ho podem revisar i ho podem millorar, per suposat que sí. 
Però també hi ha un, i en els passa carrers és el tècnic de festes qui ens diu com ho hem de 
posar. 

 
El Sr. Pérez Mollá exposa, em pareix molt bé, però esta persona no està sola porta 

altres persones darrere, per tant, eixes persones que s’encarreguen també de dir-nos-ho 
abans, no en el mateix acte. Perquè és vergonyós que sent una festa d’Interès turístic nacional, 
que açò es veia pel carrer. 

 
La Sra. Alcaldessa manifesta, sí el que passa, bé ja podíem fer ací, ho llancem per a 

la propera legislatura estiga qui estiga, si és que fa falta un departament de protocol i 
comunicació però que no siga la secretaria o el secretari de l’Alcaldia, sinó un departament com 
toca amb uns tècnics i uns treballadors, i jo crec que això estem totes i tots d’acord. La veritat 
és que sí, vaja per davant, jo ja llance esta proposta per a que qui estiga ací el dia de demà 
que ho puga fer. Sí, sí i és de manera positiva, també dir i llançar una llança a la meua 
companya també perquè no deixa de ser nostra, Marta Ribelles, que ella per exemple no pot 
estar amb nosaltres perquè ella s’encarrega de la Cort Infantil, de totes les seues peticions, i de 
totes les seues coses que són gent més xicoteta i que has d’estar un poc més avant. Però 
evidentment ho agafem i ho millorarem. Doncs deixem este plenari, ha estat un plenari un poc 
mogut, ja ens queden poquets anem a veure si som capaços o capaces de construir, de 
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treballar pel poble, deixar-nos la pell pel poble, que crec que és la que ens ha donat i ha 
dipositat el seu vot per a que estem ací els dèsset, així que res, bona nit i moltíssimes gràcies i 
disculpeu a la gent que ens està veient per este xicotet recés que ha sigut necessari fer.   
 
 
 I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió 
essent les vint-i-dos hores i cinc minuts (22:05) del dia vint-i-sis de gener de dos mil vint-
i-tres. 
 
 

Signen electrònicament l’esborrany de l’Acta de la sessió 
 
 La Presidenta        El Secretari 
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